
 

 

    

Besvarelse af spørgsmål fra Caroline Stage Olsen (V) vedr. økolo-

giprocenten i SUF samt økonomien herom  

 

 

Medlem af Borgerrepræsentationen Caroline Stage Olsen (V) har den 

23. august 2019 stillet følgende spørgsmål til Sundheds- og Omsorgs-

forvaltningen (SUF): 

 

Spørgsmål 

 

”1. Har SUF udarbejdet budgetnotat vedr. tilførsel af midler for opnå-

else af en økologiprocent på 90 % i forhandlingerne om B2020?  

1.a.) Hvis ja, hvordan kan det være, at SUF i budgetnotat bestilt af Ven-

stre til B2019 (SU37 Fravigelse af krav om 90 % økologi på plejehjem 

og i Københavns Madservice) vurderer, at dette forslag ikke har økono-

miske konsekvenser? 

1.b.) Hvis ja, hvordan kan det være, at SUF i svar på politikerspørgsmål 

i 2015 (eDoc-nr. 2015-0233448-3) angiver, at SUF indenfor de eksiste-

rende budgetrammer har kunnet klare at omstille sig til økologisk pro-

duktion uden øgede udgifter?  

 

2. Hvor højt er SUFs nuværende niveau for økologiske fødevareindkøb? 

Såfremt andelen ikke er på eller over 90 % ønskes oplyst, hvordan dette 

hænger sammen med svar på politikerspørgsmål fra 2015 (eDoc-nr. 

2015-0233448-3), hvor det fremgår, at SUF ikke har haft udgifter – 

hverken driftsudgifter eller personaleudgifter – for at nå en økologipro-

cent på 90?” 

 

Svar 

1. Har SUF udarbejdet budgetnotat vedr. tilførsel af midler for opnå-

else af en økologiprocent på 90 % i forhandlingerne om B2020?  

 

Som det fremgår af Sundheds- og Omsorgsudvalgets høringssvar til 

Mad og Måltidsstrategien, vil forvaltningen frem mod budgetforhand-

lingerne om budget2020 estimere ressourcebehovet ifm. yderligere 

øgning af plejehjemmenes økologiprocent. Sundheds- og Omsorgsud-

valgets budgetnotater forventes forelagt udvalget medio september 

med henblik på at kunne indgå i forhandlingerne om budget2020.  
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1.a.) Hvis ja, hvordan kan det være, at SUF i budgetnotat bestilt af Ven-

stre til B2019 (SU37 Fravigelse af krav om 90 % økologi på plejehjem 

og i Københavns Madservice) vurderer, at dette forslag ikke har økono-

miske konsekvenser? 

 

Venstre bestilte til brug for B2019, et budgetnotat hvor Københavns 

Kommunes plejehjem samt Københavns Madservice (KMS) undtages 

fra Borgerrepræsentationens beslutning fra 2007 om 90% økologi i alle 

kommunens køkkener.  

 

Af budgetnotatet fremgik, at økologiske råvarer typisk er dyrere end 

konventionelle råvarer, og at mange af køkkenerne oplevede det som en 

udfordring at finde finansiering til den økologiske omstilling inden for 

budgetrammen. Det lå som forudsætning for Venstres budgetønske, at 

budgetrammen skulle forblive på samme niveau, og der derfor ikke var 

tale om et effektiviseringsforslag, da budgetrammen ikke skulle reduce-

res, men at økologiprocenten lokalt skulle kunne fraviges. Det var på den 

baggrund, at forvaltningen konkluderede, at der ikke ville være økono-

miske konsekvenser, da KMS og plejehjemmene selv ville kunne dispo-

nere indenfor en uændret budgetramme. 

 

1.b.) Hvis ja, hvordan kan det være, at SUF i svar på politikerspørgsmål 

i 2015 (eDoc-nr. 2015-0233448-3) angiver, at SUF indenfor de eksiste-

rende budgetrammer har kunnet klare at omstille sig til økologisk pro-

duktion uden øgede udgifter?  

 

I svaret fra Økonomiforvaltningen i 2015 angives, at der i KMS i perio-

den 2012-2015 ses en øget merudgift pr. år til råvarer, som har kunnet 

finansieres inden for eksisterende budgetramme ved, at produktionen 

har været for nedadgående. 

 

Af svaret fra Økonomiforvaltningen i 2015 fremgår det endvidere, at 

SUFs plejehjemskøkkener i perioden 2012-2015 har arbejdet med at 

omstille sig til øget økologisk produktion inden for eksisterende bud-

getramme. 

 

Plejehjemmene har de seneste år  tilkendegivet, at de oplever stigende 

ressourcemæssige udfordringer forbundet med at holde og forbedre 

økologiprocenten. 

 

Sundheds- og Omsorgsudvalget pegede derfor – i sit høringssvar vedr. 

udkast til ny Mad- og måltidsstrategi - på de udfordringer, strategiens 

mål om at alle kommunens køkkener individuelt skal certificeres med 

Fødevarestyrelsens guldmærke giver i forhold til køkkendrift i 
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Sundheds- og Omsorgsforvaltningen, og at målet næppe nås uden til-

førsel af økonomi.  

 

2. Hvor højt er SUFs nuværende niveau for økologiske fødevareindkøb? 

Såfremt andelen ikke er på eller over 90 % ønskes oplyst, hvordan dette 

hænger sammen med svar på politikerspørgsmål fra 2015 (eDoc-nr. 

2015-0233448-3), hvor det fremgår, at SUF ikke har haft udgifter – 

hverken driftsudgifter eller personaleudgifter – for at nå en økologipro-

cent på 90?” 

 

Af den seneste økologi statusrapport fra Meyers Madhus vedr. 2018 

fremgår det, at SUF har en samlet økologiprocent på 77 % 

Det fremgår af Økonomiforvaltningens svar fra 2015, at SUF hidtil havde 

klaret at omstille sig til øget økologisk produktion indenfor de budget-

mæssige rammer. Det er således ikke beskrevet i svaret, at SUF i 2015 

skulle have nået et mål på 90% økologi i køkkenerne, hvilket heller ikke 

var tilfældet.  

 

 

Lars Gregersen 

       Helle Schnedler  


